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Referat af møde nr. 1 (konstituerende) i Studienævnet for Forretningsudvikling og Tek-

nologi 

 

 

Tid: Mandag den 5. februar 2018 kl. 09.15-11.15 

Sted: 8002-2115 

 

 

Dagsorden: 

 

 

Dagsorden: 

1. Godkendelse af dagsorden 

2. Meddelelser  

Bilag: Meddelelsesliste 

3. Godkendelse af nye og ændrede fag- og prøvebeskrivelser 

Bilag: Fagbeskrivelser forår 2017  

4. Vurdering af spørgsmål til studiemiljøundersøgelse 2017  

Bilag: Sagsfremstilling til studienævn og uddannelsesfora + Udkast til 

spørgeskema  

5. Status på dispensationsudvalget  

Bilag: Sagsfremstilling - dispensationsudvalg 

6. Årlig uddannelsesevaluering – opfølgning 

Bilag: Referat fra møde (årlig status på ingeniøruddannelserne, BTECH), 

Handleplan_BDE, Handleplan_GMM + Handleplan_cand.polyt 

7. GMM Internship  

Bilag: Sagsfremstilling – GMM Internship 

8. Drøftelse af evalueringsresultater for foråret 2016  

Bilag: Evalueringsrapport 

9. Kontakt til dimittender 

10. Eventuelt 

 

1. Godkendelse af dagsorden 

2. Orientering om studienævnets arbejde v/formanden 

Bilag: Forretningsorden for studienævn  

Bilag: Studienævnets vigtigste opgaver  

3. Valg af formand for studienævnet 

4. Valg af stedfortræder for formand  

5. Valg af næstformand (vælges blandt de studerende) 

6. Nedsættelse af dispensationsudvalg 

7. Indstilling af studieledere til dekanen  

a. Studieleder for Global Management and Manufacturing (GMM) 

b. Studieleder for Business Development Engineering (BDE) 

c. Studieleder for Teknologibaseret Forretningsudvikling (cand.polyt)  

8. Meddelelser  

Bilag: Meddelelsesliste 

9. Godkendelse af ny studieordning for BDE 2018  

Bilag: Studiediagram BDE 2018  

10. Godkendelse af studieordningsregel vedrørende valgfag - GMM 2018 studieordning  

11. Opfølgning på undervisningsevaluering (foråret 2017)  

Bilag: Referat af møde nr. 4 d. 8. september 2017, punkt 10  
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12. Drøftelse af undervisningsevalueringsresultater for efteråret 2017  

Bilag: Evalueringsrapport – efterår 2017  

Bilag: Retningslinjer for undervisningsevaluering  

13. Drøftelse af gruppedannelse på cand.polyt  

Bilag: Sagsfremstilling - gruppedannelse 

14. Nyt fra uddannelsesudvalgene  

15. Eventuelt  

 

Til stede:  

Lektor Hans Henrik Hansen (formand) 

Lektor Torben Tambo (studieleder) 

Adjunkt Marcus Tor Sommerbirk  

Studerende Kira Svane Kristensen  

Studerende Emma Pagh Kristensen  

Studerende Thomas Bjerre Bojsen  

 

Desuden deltog:  

Lektor Jan Laursen (Observatør)  

Sofie Veje, Uddannelseskvalitet og studienævnsbetjening  
Mette Bak Odder, Vejledning og studieinformation  

  

Punkt 1: Godkendelse af dagsorden  

Dagsordenen blev godkendt uden bemærkninger.  

 

Punkt 2: Orientering om studienævnets arbejde v/formanden  

Som bilag til punktet var der udsendt forretningsorden for studienævn på AU. I forbindelse med valget 
havde studienævnets medlemmer endvidere i december måned modtaget diverse materiale (herunder 
årshjul for studienævn, notat om behandling af ansøgninger vedr. dispensation og merit, henvisninger 
til studieordninger og love og bekendtgørelser på uddannelsesområdet. Hans Henrik Hansen oriente-
rede om studienævnets generelle arbejdsopgaver i forbindelse med at sikre tilrettelæggelse, gennemfø-
relse og udvikling af uddannelser og undervisning.  
 

Punkt 3: Valg af formand for studienævnet  

Lektor Hans Henrik Hansen blev valgt som formand for studienævnet.  

 

Punkt 4: Valg af stedfortræder for formand    

Adjunkt Marcus Tor Sommerbirk blev valgt som stedfortræder for formanden.  

 

Punkt 5: Valg af næstformand (vælges blandt de studerende)   

BDE-studerende Kira Svane Kristensen blev valgt som næstformand, og hun vil deltage som repræsen- 

tant i Aarhus BSS Uddannelsesforum.   

 

Punkt 6: Nedsættelse af dispensationsudvalg  

Lektor Hans Henrik Hansen og BDE-studerende Kira Svane Kristensen blev valgt som medlemmer af 

studienævnets dispensationsudvalg.  
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Punkt 7: Indstilling af studieledere til dekanen    

Studieleder for Global Management and Manufacturing (GMM): 

Studienævnet indstillede lektor Torben Tambo som studieleder for uddannelsen.  

 

Studieleder for Business Development Engineering (BDE):  

Studienævnet indstillede lektor Jan Laursen som studieleder for uddannelsen.  

 

Studieleder for Teknologibaseret Forretningsudvikling (cand.polyt):  

Studienævnet indstillede lektor Torben Tambo som studieleder for uddannelsen.  

 

Dekanen har efterfølgende godkendt studienævnets indstillinger.  

 
Punkt 8: Meddelelser  

Introduktion til studienævnsarbejdet den 25. januar 2018 

I forbindelse med implementering af den nye studienævnsstruktur ved Aarhus BSS afholder prodeka-

nen for uddannelse i samarbejde med BSS Studier den 25. januar kl. 14-16 et gå-hjem-møde, der om-

handler introduktion til studienævnsarbejdet. Arrangementet retter sig mod VIP og studerende i studie-

nævnene fra 1. februar 2018 og frem. Der er sendt invitation ud til de nyvalgte studienævnsmedlemmer.  

 

Præciseringer omkring gruppeeksamener 

Det er blevet præciseret i eksamensbekendtgørelsen, at den studerende ved afsluttende opgaver (bache-

lorprojekt, kandidatspeciale og masterprojekt) kan vælge at udarbejde en gruppeopgave individuelt. 

Hvis den studerende udarbejder den afsluttende opgave i en gruppe, kan den studerende, hvor der er 

mundtligt forsvar, tilsvarende vælge individuel eksamination. Ændringen træder i kraft den 1. septem-

ber 2018. 

 

Krav om adgangsgivende kvotient på 7,0  

Fakultetsledelsen på Aarhus BSS har besluttet at indføre karakterkrav på 7,0 i kvote 1 på alle fakultetets 

bacheloruddannelser. Kravet træder i kraft i forbindelse med optag i 2020. 

Dette vil dog have stor betydning for optaget på GMM, BDE, HA og BScB i Herning, og Dekanen har 

derfor godkendt en gradvis overgang på disse uddannelser.   

 

Specialekvaliteten under Fremdriftsreformen  

Siden indførelsen af Fremdriftsreformen er det fra tid til anden blevet påstået, at kvaliteten af specia-

lerne lider under de studerendes ændrede vilkår. Prodekanen for uddannelse har derfor, i samarbejde 

med Akademisk Råd, iværksat en undersøgelse. Udover en række taldata indbefatter undersøgelsen 

også en spørgeskemaundersøgelse blandt de, der har været specialevejleder for nyligt. Formålet er at 

blive klogere på, om kvaliteten af specialerne er eller opleves som værende under pres. Undersøgelsen 

forventes færdig i løbet af foråret 2018, hvorefter den først præsenteres for Akademisk Råd og senere 

uddannelsesansvarlige og medarbejdere ved fakultetet.  
 

Punkt 9: Godkendelse af ny studieordning for BDE 2018   

Til punktet var fremsendt udkast til studiediagrammet for den nye 2018 studieordning.  

Studienævnet drøftede ændringen, der består af sammenlægning af fag på henholdsvis 2. og 4. seme-

ster, så der udbydes færre fag på de to semestre, samt en ændring af fagtitel på faget B2B Relationship 

Marketing. 
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De studerende i studienævnet stillede spørgsmål til eksamensformen i det nye 15 ECTS fag på fjerde se-

mester. Studieleder Jan Laursen forklarede, at eksamensformen vil bestå af et gruppeprojekt med grup-

pefremlæggelse efterfulgt af en individuel mundtlig eksamen, der tager udgangspunkt i projektet. Der-

udover vil de studerende trække et spørgsmål, der tager udgangspunkt i pensum. Studenterrepræsen-

tanterne udtrykte i denne forbindelse en bekymring for, om det skriftlige arbejde, der ligger i gruppe-

projektet, overses i forbindelse med bedømmelsen, da eksamen består af flere mundtlige dele.  

 

Studienævnet godkendte studieordningen. De endelige kursusbeskrivelser for de nye 15 ECTS fag Tek-

nologibaseret konceptudvikling samt Strategisk og Økonomisk analyse vil blive fremsendt til godken-

delse i studienævnet senere.    

 

Punkt 10: Godkendelse af studieordningsregel vedrørende valgfag – GMM 2018 studie- 

ordning  

Som bilag til punktet var fremsendt udkast til studieordningstekst til 2016, 2017 samt 2018 studieord-

ningen vedrørende mulighed for udveksling og valg af valgfag i denne forbindelse. For så vidt angår 

2016 og 2017 studieordningerne drejer det sig om en præcisering, så reglerne fremgår tydeligere. På nu-

værende tidspunkt opleves der udfordringer med udveksling på 2016 studieordningen, da der er få uni-

versiteter, der udbyder fag inden for det afgrænsede område, hvor de obligatoriske fag på studiets femte 

semester ligger. Hensigten er dog, at dette ændrer sig i forbindelse med 2018 studieordningen, hvor de 

studerende har mulighed for at tage et helt udvekslingssemester på 30 ECTS og dermed kan vælge valg-

fag inden for et bredere område.  

 

Studienævnet godkendte begge studieordningstekster.  

 

Punkt 11: Opfølgning på undervisningsevaluering (forår 2017) 

På observationslisten fra evalueringen af fagene udbudt i foråret 2017 var nedenstående fag.  

På studienævnsmødet orienterede studielederne om de tiltag, der har været siden.  

  
Fag:  Tiltag:  
Enabling Technologies (3,3 - Gul) – GMM  
 

Der arbejdes med pædagogikken.  

Information Technology (3,2 - Gul) – GMM  
 

Der er trukket specialkompetencer ind for at bi-

drage til undervisningens setup.  

 
International Managerial Economics (F&I) (3,3 - 
Gul) – GMM  
 

Faget udbydes ikke længere. 

Organisation og HR-management (1,9 – Rød) - 
BDE 
 

Studielederen har været i dialog med de pågæl-

dende undervisere om oprettende tiltag. 

Fysik (3,4 - Gul) – BDE  
 

Studielederen har været i dialog med de pågæl-

dende undervisere om oprettende tiltag. 

Projektledelse (3,4 - Gul) – BDE  
 

Studielederen har været i dialog med de pågæl-

dende undervisere om oprettende tiltag. 
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Technological Business Model Innovation (2,5 - 
Gul) – cand.polyt  
 

Der er ændret i pædagogikken, og nye undervi-

sere er kommet med ind over faget. Kursusbe-

skrivelsen er desuden gennemgået, så der er  

mere struktur på beskrivelsen af eksamensfor-

men.   
 

 
 

Punkt 12: Drøftelse af undervisningsevalueringsresultater for efteråret 2017  

Som bilag til punktet var der fremsendt rapport med aggregerede evalueringsresultater for efteråret 

2017. Studienævnsformand Hans Henrik Hansen gennemgik, forinden drøftelse af resultaterne, evalue-

ringsprocessen. I denne forbindelse blev der lagt vægt på, at der ikke er god nok svarprocent på under-

visningsevalueringerne på ingeniøruddannelserne i Herning. Det blev derfor foreslået, at underviserne 

opfordres til at følge en bestemt procedure for evaluering, hvor undervisningen stoppes, så de stude-

rende kan gennemføre evalueringen. Hertil kommenterede de studerende i studienævnet, at undervi-

serne desuden løbende bør minde de studerende om at udfylde evalueringen. Det blev besluttet, at stu-

dielederne orienterer underviserne om processen på næstkommende møde i uddannelsesudvalgene.  

 
Studienævnet drøftede følgende evalueringer fra Teknologibaseret Forretningsudvikling yderligere:  
 

- Management of Technology (udbytte 29%)  
- Research Design in Engineering (udbytte 35%) 
- Organisation Design and Human Ressource Analytics (udbytte 60% – sættes på en observati-

onsliste) 

 
Hvad angår faget Management of Technology, kommenterede studieleder Torben Tambo, at forelæs-

ningstimerne ikke har fungeret optimalt, da der ikke har været mulighed for dialog. Studienævnet dis-

kuterede forskellige løsningsforslag, herunder anvendelse af digitale læringsplatforme som fx videofor-

beredelse før undervisningen, video der gennemgår øvelser, studenterpræsentationer og mentimeter 

spørgeskema. Studienævnet diskuterede desuden, hvorvidt anvendelse af opponentgrupper eller blogs 

vil gøre en positiv forskel i undervisningen. De studerende i studienævnet støttede op om de forskellige 

forslag, der gør, at de studerende får anvendt fagets teori. Dog udtrykte de forbehold for opponentgrup-

per, da de er usikre på, om de herigennem får den rette feedback. De studerende i studienævnet foreslog 

desuden en reduktion af pensum samt en komprimering af undervisningen til mere specifikke forløb, så 

der er mulighed for at dykke ned i de enkelte emner.  

 

Hvad angår faget Research Design in Engineering, er det ikke klart for studienævnet, hvad der præcist 

ligger til grund for evalueringen. Evalueringen tages derfor op på møde i uddannelsesudvalget til drøf-

telse.  

 
Studienævnet drøftede følgende evalueringer fra Global Management and Manufacturing yderligere:  

 

- Organisational Behaviour (udbytte 0%) 

- Quality Management (udbytte 38%) 

- Mathematics (udbytte 0%) 

 

For så vidt angår faget Organisational Behaviour, orienterede Torben Tambo, at der er kommet ny un-

derviser på faget.  
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På faget Quality Management har under 10 studerende besvaret evalueringen. Studienævnet ønskede 

dog kort at drøfte evalueringen. GMM-studerende Emma Pagh Kristensen kommenterede, at undervis-

ningen har været præget af manglende struktur, og at eksamensformen ikke har været tydeligt. Studie-

lederen går i dialog med underviser.  

 

På faget Mathematics er der ligeledes under 10 studerende, der har besvaret evalueringen. Dog ønskede 

studienævnet at drøfte evalueringen. Torben Tambo informerede om, at der er fundet ny underviser til 

faget.  

 
Studienævnet drøftede følgende evalueringer fra Business Development Engineering yderligere:  

 

- Anvendt matematik (udbytte 52%) 

- Innovativ Produktudvikling – projekt (udbytte 34%) 

 

Hvad angår faget Anvendt Matematik, diskuterede studienævnet, om der kan være sket en fejl i bereg-

ningen af procentandel af udbytte. Der tages kontakt til CUL for opfølgning.  

  

BDE-studerende Kira Svane Kristensen kommenterede til evalueringen af Innovativ Produktudvikling, 

at evalueringen blev udsendt på et uhensigtsmæssigt tidspunkt, da dette var midt i forløbet. Der var i 

studienævnet enighed om, at der bør opsættes en fælles procedure for evaluering af projekter på BDE 

samt GMM (company-related projects), så selve evalueringsskemaet udsendes på det mest hensigts-

mæssige tidspunkt. Det vil være hensigtsmæssigt at skemalægge tid til undervisningsevalueringerne for 

projekter i forbindelse med semesterevalueringen på BDE. For så vidt angår GMM skal der findes en 

særskilt dato.  

 

I forbindelse med evalueringen af Innovativ Produktudvikling kommenterede BDE-studerende Kira 

Svane Kristensen, at hensigten med aflevering af resultatrapport samt ledelsesrapport, som bilag til 

større projekter, bør fremgå tydeligere i forbindelse med undervisningen.  
 

Punkt 13: Drøftelse af gruppedannelse på cand.polyt  

Som udgangspunkt for studienævnets drøftelse orienterede studieleder Torben Tambo kort om proces-

sen for gruppedannelse på Teknologibaseret Forretningsudvikling. Til punktet var fremsendt sagsfrem-

stilling med spørgsmål til drøftelse i studienævnet, herunder om der fx vil opstå færre splittelser af 

grupper, hvis de studerende selv danner disse. Torben Tambo samt studerende Thomas Bjerre Bojsen 

orienterede om et pilotprojekt, der netop er igangsat på kandidatuddannelsen. Dette har til hensigt at 

sikre, at de studerende inddrages i processen omkring gruppedannelse. Dermed kan de melde ønsker 

ind, såfremt det er under forudsætning af, at grupperne er blandet på tværs af fx uddannelsesbaggrund 

og alder. Studielederen ønsker at fortsætte gruppedannelse på 1. semester, hvorefter de studerende fra 

2. semester kan indgå i andre frivillige grupper. For at projektet bliver en succes, arbejdes der desuden 

på en workshop, hvor de studerende har mulighed for at møde potentielle gruppemedlemmer og der-

med danne grupper.   

 

Der var i studienævnet enighed om at afvente resultatet af pilotprojektet.    
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Punkt 14: Nyt fra uddannelsesudvalgene  

Studieleder Jan Laursen informerede om BDE-uddannelsesudvalgets positive modtagelse af studieord-

ningsændringerne til 2018. De studerende er desuden kommet med forslag til valgfagsområder, der in-

volverer forskellige fagligheder, som også kan gøre sig gældende på tværs af studierne i Herning. Dette 

gælder fx ønsket om valgfag inden for produktion gennem robotteknik, hvilket imødekommes gennem 

det nyoprettede valgfag Industri 3.0: Automation af Industrielle Anlæg og Intelligente Styringer af 

Mekaniske Produkter 1, der udbydes for første gang til efterårssemesteret 2018. Der arbejdes desuden 

på et ny valgfag, der skal udbydes som et sommerfag. Faget vil blive udbudt første gang til sommeren 

2019.  

 

Der var intet nyt fra uddannelsesudvalget på GMM og cand.polyt.  

 

Punkt 15: Eventuelt  

Der var intet til punktet.  

 

 

Mødet sluttede kl. 11.15.  

 

Indsigelsesfristen er 8 dage fra referatets udsendelse. Herefter vil referatet blive betragtet som god-

kendt.  

 

Hans Henrik Hansen   Sofie Veje  

Formand   Referent  


